



#AfricaThisWeek@ZAMBIA: Bank of Zambia upgrades notes with security features

The Central Bank in Zambia has upgraded banknotes with improved security features in an effort to protect people from being duped by unscrupulous individuals making counterfeit notes.

Bank of Zambia Governor Denny Kalyalya explained on Tuesday that the enhanced security features will allow for easy verification of banknotes by the public and involves changing some identifiable features on banknotes to different ones.

Dr Kalyalya said advancement in technology has provided unscrupulous people making counterfeit notes with new methods of improving their imitations.

Stressing, existing banknotes will not be withdrawn until the end of their circulation life.

**Juliet Makwama*

#AfricaThisWeek@NIGERIA: Senate President, 3 Governors defect to opposition, PDP

The Nigerian Senate President, Dr. Bukola Saraki and some three governors, have defected to the opposition party, the Peoples Democratic Party (PDP).

Recall that last week, over 50 lawmakers at the National Assembly with some 37 members of the House of Representatives and 14 senators decamped to PDP from the All Progressives Congress.

The three governors who defected to the opposition party, PDP, include the Governor of Benue State, Mr. Samuel Ortom, his counterparts in Kwara State and Sokoto State, Alhaji Abdulfatah Ahmed and Alhaji Aminu Waziri Tambuwal, respectively.

In addition, the National Publicity Secretary, Mr. Bolaji Abdullahi equally joined PDP, even as in Kwara State, 23 members of the State House of Assembly on Wednesday defected to PDP.

**Remmy Nweke*

#AfricaThisWeek@CAMEROON: Giant multinational SOCFIN battles local communities over palm lands

Société Financière des Caoutchoucs (Socfin) group is one of the world's biggest independent plantation owners, managing 187,000 hectares, mostly oil palm and rubber plantations in Africa and Asia.

SOCFIN's largest shareholders is Belgian businessman, Hubert Fabri and Bolloré group, run by French billionaire industrialist Vincent Bolloré.

In recent years, Socfin's Cameroonian subsidiary Socapalm has been at the centre of a bitter land rights struggle with the local people who claim that the company is expanding its plantations on their land, and—among other things—preventing them from benefitting from their own palm oil. Socapalm has said that their crackdown on villagers' small-scale oil palm operations is in response to theft of fruit from their plantations. **Madeleine Ngeunga*

#AfricaThisWeek@SOUTH AFRICA: Ramaphosa escorts son for traditional ceremony @Uganda

The president of South Africa, Cyril Ramaphosa, was in Uganda to escort his son Andile Ramaphosa in a traditional engagement ceremony with the 'daughter' (Bridget Birungi) of former Prime Minister Amama Mbabazi.

The ceremony traditionally known as Okuhingira to mean being allowed in the home is taking place at Mbabazi's home in Kampala, and was reportedly attended by President Museveni who since sacking his close ally Mbabazi in 2014, has not been seeing eye-to-eye with him.

Mbabazi fell out with Museveni after the former nurtured and consequently declared Presidential ambitions.

** Nelson Bwire Kapo.*



#AfricaThisWeek@TANZANIA: LADIMA beckons on African women, plans resource list

Ladima Foundation has beckoned on all professional women across Africa for a resource list of women in the film and related media industries, in commitment to supporting women in the film and content industries.

This list was suggested at the recent "Women of Influence" panel at the recent DISCOP Zanzibar and Ladima had promised to initiate the process as soon as possible. Hence, the aim of compiling and sharing this list is to encourage companies to hire women, especially in technical roles, so that there will never be the excuse that they could not find any skilled women in their region.

**Rose Wanjiku*

#AfricaThisWeek@CENTRAL AFRICA: Chinje advocates for CAS, no miniaturization of states

Former manager, External Affairs and Communications for World Bank's Africa Region, Mr. Eric Chinje has advocated for a federation of Central African States (CAS), instead of the break-up of a relatively small country like Cameroon.

Reacting to calls for independence English-speaking region of Cameroon, Mr. Chinje, denounced any support for yet another micro-state in Africa, stressing that what he learnt from regional and global development institutions is that nations should work towards larger agglomerations, not miniaturization of states.

He insisted on the need for national and regional media leaders and political as well as economic actors to collaborate by redefining the purpose and role of the media in emerging African societies.

** Onneile Setlalekgosi*

#AfricaThisWeek@ZIMBABWE: Rural populace returns ZANU PF to Presidency

Incumbent president of Zimbabwe, Emmerson Mnangagwa was declared winner of the 2018 national elections by 50.8 per cent votes. This came as the first-ever since the ousting of former leader, Robert Mugabe. Although Zimbabwean opposition MDC Alliance leader, Mr. Nelson Chamisa, rejected the result, calling it 'unverified fake results' and headed to the court and he got some 44.3 per cent of the vote.

This is coming as as President Mnangagwa extended olive branch to the opposition, insisting that Chamisa's MDC has 'crucial role to play in Zimbabwe"

According to political observers, the trick at just concluded elections in Zimbabwe was hinged on ZANU PF's stronghold in rural Zimbabwe while MDC, the major opposition has very strong presence in urban areas.

**Chekayi Albert*

#AfricaThisWeek@MALAWI: Asian quartet face life imprisonment over laundering

Four Mzuzu-based Asian businessmen are facing prospects of life imprisonment sentences, MK500m fines and the revocation of business licenses if the High Court in Nzuzu convicts them for the alleged cases of money laundering, forgery and breach of the exchange control regulations.

Based on the foregoing, Reserve Bank of Malawi through its legal counsel Thabo Chakaka Nyirenda is prosecuting the case, noting the "too much illegal externalization of foreign currency in Malawi. Billions of dollars have been lost."

Between January and July 2017 and in eight separate transactions processed at NEDBANK Mzuzu branch, the quartet - Junaid Muhammad Ibrahim, Shehza Abdul Aziz Muhammad, Kashiflqbar and Muhammad Zubair Khan, obtained foreign currency amounting to USD 6 million (about MK5 billion) on the pretext to import salt-making machines and tan salt. **Collins Mtika*



FRENCH:

#AfricaThisWeek@ZAMBIE: La Banque de Zambie introduit de nouvelles mesures pour sécuriser ses billets

La Banque centrale de Zambie a renforcé la sécurité des billets de banque grâce à de meilleurs dispositifs, dans le but de protéger les personnes contre le piratage par des individus sans scrupules qui fabriquent des billets contrefaits.

Le gouverneur de la Banque de Zambie, Denny Kalyalya, a expliqué mardi que les fonctionnalités de sécurité améliorées permettraient de vérifier facilement les billets de banque et que certaines caractéristiques identifiables des billets de banque seraient modifiées.

Le Dr Kalyalya a déclaré que les progrès technologiques ont permis à des personnes sans scrupules de fabriquer des billets contrefaits avec de nouvelles méthodes pour améliorer leurs imitations.

À noter que les billets existants ne seront retirés qu'à la fin de leur durée de validité.

**Juliet Makwama*

#AfricaThisWeek@CAMEROON: La grosse multinationale SOCFIN aux prises avec populations locales sur les palmeraies

Le groupe Société Financière des Caoutchoucs (Socfin) est l'un des plus grands producteurs indépendants de plantations au monde, gérant 187 000 hectares, principalement des plantations de palmier à huile et de caoutchouc en Afrique et en Asie.

Les principaux actionnaires de SOCFIN sont l'homme d'affaires belge Hubert Fabri et le groupe Bolloré, dirigé par l'industriel milliardaire français Vincent Bolloré.

Ces dernières années, la filiale camerounaise de Socfin, Socapalm, a été au centre d'une lutte acharnée contre les droits fonciers avec les populations locales qui affirment que l'entreprise étend ses plantations sur leurs terres et, entre autres, les empêche de profiter de leur propre huile de palme. Socapalm a déclaré que la répression exercée sur les petites exploitations de palmiers à huile appartenant aux villageois est due au vol de fruits dans leurs plantations.

**Madeleine Ngeunga*

#AfricaThisWeek@NIGERIA: Le Président du Sénat et 3 gouverneurs font défection pour l'opposition, le PDP

Le président du Sénat nigérian, le Dr Bukola Saraki et quelques trois gouverneurs, ont rejoint le parti d'opposition, le Parti démocratique populaire (PDP).

Rappelons que la semaine dernière, plus de 50 législateurs de l'Assemblée nationale avec quelque 37 membres de la Chambre des représentants et 14 sénateurs ont rejoint le PDP en provenance du Congrès de tous les progressistes, parti au pouvoir.

Parmi les trois gouverneurs qui ont rejoint le parti d'opposition, le PDP, citons le gouverneur de l'État de Benue, M. Samuel Ortom, ses homologues de l'État de Kwara et de l'État de Sokoto, Alhaji Abdulfatah Ahmed et Alhaji Aminu Waziri Tambuwal.

En outre, le secrétaire national à la publicité, M. Bolaji Abdullahi, a également rejoint le PDP, tout comme dans l'État de Kwara, 23 membres de l'Assemblée de l'État, mercredi, ont migré vers le PDP. **Remmy Nweke*

#AfricaThisWeek@AFRIQUE DU SUD: Ramaphosa escorte son fils lors d'une cérémonie traditionnelle @Uganda

Le président de l'Afrique du Sud, Cyril Ramaphosa, était en Ouganda pour escorter son fils Andile Ramaphosa lors d'une cérémonie traditionnelle de fiançailles avec Bridget Birungi, la «fille» de l'ancien Premier ministre Amama Mbabazi.

La cérémonie traditionnellement connue sous le nom d'Okuhingira, qui signifie être autorisée à entrer dans la maison, se serait déroulée dans la résidence de Mbabazi à Kampala en présence du président Museveni qui, après avoir limogé son proche allié Mbabazi en 2014, ne l'a pas vu. Mbabazi s'était brouillé avec Museveni pour avoir nourri et déclaré par la suite des ambitions présidentielles.

**Nelson Bwire Kapo.*



... Trending African news highlights in brief!

English and French

Volume 1 No. 2

#AfricaThisWeek@TANZANIA: LADIMA regroupe les femmes africaines pour la planification d'une liste de ressources

La Fondation Ladima a fait appel à toutes les femmes professionnelles panafricaines pour une liste de ressources des femmes dans les industries du film et des médias connexes, afin de soutenir les femmes dans les industries du film et du contenu.

Cette liste a été suggérée lors du récent panel "Femmes d'influence" organisé lors du récent DISCOP Zanzibar et Ladima avait promis d'entamer le processus le plus rapidement possible. L'objectif de la compilation et du partage de cette liste est donc d'encourager les entreprises à embaucher des femmes, en particulier dans des rôles techniques, et de sorte qu'il n'y ait plus jamais d'excuses pour ne pas trouver de femmes qualifiées dans leur région.

**Rose Wanjiku*

#AfricaThisWeek@CENTRAL AFRIQUE: Chinje plaide pour un seul État en Afrique centrale et non la miniaturisation des États

Ancien directeur des affaires extérieures et des communications pour la région Afrique de la Banque mondiale, M. Eric Chinje a plaidé en faveur d'une fédération des États d'Afrique centrale, au lieu de la fragmentation d'un pays relativement petit comme le Cameroun.

Réagissant aux appels à l'indépendance de la région anglophone du Cameroun, M. Chinje, a dénoncé tout soutien à un autre micro-État en Afrique, soulignant que ce qu'il a appris des institutions de développement régionales et mondiales, c'est la nécessité d'aller vers de grands ensembles et non la multiplication de petits États.

Il a insisté sur la nécessité pour les dirigeants des médias nationaux et régionaux et les acteurs politiques et économiques de collaborer en redéfinissant le but et le rôle des médias dans les sociétés africaines émergentes.

** Onneile Settalekgosi*

#AfricaThisWeek@ZIMBABWE: La population rurale renvoie la ZANU PF à la présidence

Le président sortant du Zimbabwe, Emmerson Mnangagwa, a été déclaré vainqueur des élections nationales de 2018 avec 50,8% des voix. Il s'agissait de la première élection depuis l'éviction de l'ancien dirigeant, Robert Mugabe. Crédité de 44,3 % des voix, le chef de l'opposition du MDC au Zimbabwe, M. Nelson Chamisa, a rejeté ces résultats, en les qualifiant de «faux résultats non vérifiés» et a saisi les tribunaux.

Ceci intervient alors que le président Mnangagwa a tendu la branche d'olive à l'opposition, insistant sur le fait que le MDC de Chamisa a «un rôle crucial à jouer au Zimbabwe».

Selon des observateurs politiques, la victoire de la ZANU-PF s'est jouée dans les zones rurales, tandis que le principal parti d'opposition, le MDC, est très présent dans les zones urbaines.

**Chekayi Albert*

#AfricaThisWeek@MALAWI: Un quatuor asiatique risque la prison à vie pour blanchiment

Quatre hommes d'affaires asiatiques basés à Mzuzu risquent d'être condamnés à des peines de prison à vie, à des amendes de 500 millions d'euros et à la révocation de licences commerciales si la Haute Cour de Nzuzu les condamne pour des cas présumés de blanchiment d'argent, de falsification et de violation des règles de contrôle des changes.

Sur la base de ce qui précède, la Banque de réserve du Malawi, par le biais de son avocat Thabo Chakaka Nyirenda, a saisi la justice, notant qu'à cause de «l'externalisation excessive des devises étrangères au Malawi, des milliards de dollars ont été perdus».

Entre janvier et juillet 2017 et dans huit transactions distinctes effectuées dans la branche de NEDBANK Mzuzu, le quatuor Junaid Muhammad Ibrahim, Shehza Abdul Aziz Muhammad, Kashifqbar et Muhammad Zubair Khan ont obtenu des devises pour un montant de 6 millions de dollars américains (environ 5 milliards de MK) pour prétendument importer des machines à sel et du sel de bronzage.

**Collins Mtika*

Curators Faculty:

**Remmy Nweke [remmy (AT) yahoo.co.uk] *Alain NGONO, [angono \(AT\) africanmediainitiative.org](mailto:angono (AT) africanmediainitiative.org) *Onneile Settalekgosi [settalekgosionneile (AT) gmail.com].
A production of African Media WhatsApp Group and support of African Media Initiative (AMI). Follow us: @ #AfricaThisWeek (E) africathisweek.ami@gmail.com*